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Intrucat in data de 12.02.2011 a avut loc un eveniment important pentru Societatea Academica
“Gheorghe I. Bratianu” filiala Sighet, am avut un bun motiv sa-l provoc pe domnul profesor
Voinaghi Marius, presedintele executiv al asociatiei, la un dialog foarte interesant despre
trecutul, prezentul si viitorul acestui grup academic dar si despre diverse alte subiecte. 

  

Dani Godja: - Buna ziua, domnule profesor. Azi a avut loc Adunarea Generala a
Societatatii Academice “Gheorghe I. Bratianu” filiala Sighet. Care a fost motivul acestei
intalniri?

  

Marius Voinaghi: - Buna ziua. Potrivit statutului asociaţiei noastre,  Consiliul de Conducere a
convocat Adunarea Generală anuală cu un dublu scop:
 
de prezentare a unui succint bilanţ pentru anul 2010 şi de
 
creionare a planului
 
de acţiune pentru anul în curs. Consider întâlnirea de azi, la un an de mandat, drept o reuşită.
Cârcotaşii ne şi vedeau îngheţaţi în poiect, 
morţi din faşă...

    

Dani Godja: - Ce realizari a avut Societatea Academica “Gheorghe I. Bratianu” filiala
Sighet anul trecut? 

  

Marius Voinaghi: - Pot să vă spun că titulatura asociaţiei noastre ne obligă. Cred că ne-am
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ridicat la nivelul aşteptărilor. Consider că în general activitatea noastră a fost bine mediatizată.
Vă las plăcerea să urmăriţi, în scurt timp, realizările noastre   pe www.bratian
u-sighet.ro ,
domeniu achiziţionat recent.

  

Dani Godja: - Azi ati anuntat cateva surpize foarte interesante pentru acest an. Ne puteti
da cateva detalii? 

  

Marius Voinaghi: - Surprize? Nu am depăşit cu nimic obiectivele generale ale societăţii. Şi în
acest an vom organiza Memoria Brătienilor, tabăra de vară pentru elevii de liceu cu rezultate
deosebite la istorie, sperăm la Şuncuiuş, în judeţul Bihor şi, binînşeles, conferinţele cu care
societatea noastră v-a obişnuit. Avem pentru lunile februarie si martie două certitudini. Astfel, la
sfârşitul lunii februarie, conf. univ. Dr. Nicolae Iuga, Universitatea "Vasile Goldiş" - Baia Mare,
prezintă comunicarea „Modul de întocmire de către Securitate a unui dosar informativ. Anii
1976-1978”, iar luna viitoare va conferenţia Prof. univ. Adrian Cioroianu., de la Universitatea
Bucuresti. Mai multe detalii la timpul potrivit, fiind probabilă şi o lansare de   ca
rte.

Dani Godja: - Ce inseamna Societatea Academica “Gheorghe I. Bratianu” pentru Sighet?
Vi se acorda din partea autoritatiilor si a sighetenilor atentia pe care o meritati?

  

Marius Voinaghi: - Ar trebui să-i întrebaţi acest lucru pe sigheteni. Cum ne vedem noi? În
limitele normale ale societăţii civile. Colegii realizează importanţa identităţii asociaţiei noastre şi
a apartenenţei   nominale la istoricul Gheorghe I. Brătianu. Nu cred că
evidenţierile şi-ar avea rostul într-o astfel de discuţie şi mai ales într-o asociaţie de voluntari.
Merituoşi sunt, însă, mai degrabă acei sigheteni care au înţeles să spijine financiar prin donaţii
şi sponsorizări acţiunile noastre şi care de cele mai multe ori anonim. Lor le mulţumim. În ceea
ce priveşte relaţia noastră cu autorităţile locale şi judeţene pot afirma că este una de bună,
corectă, de colaborare.

  

Dani Godja: - Sunteti profesor de istorie de ani buni la Colegiul National „Dragos Voda”. 

Cum vedeti evolutia prestantelor scolare ale elevilor in decursul ultimilor ani?
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Marius Voinaghi: - Aşa este ...de 14 ani buni. Am să mă rezum doar la olimpiada şi concursurile
de istorie organizate de M.E.C.T.S.   Constat, an de an, un interes tot mai
scăzut pentru genul acesta de concursuri, însă pardoxal calitatea participării a crescut simţitor,
dovadă numărul mare de menţiuni şi premii obţinute de elevi. Nu mai departe de săptămâna
trecută, elevul de clasa a XI-a Ardelean Horia, la etapa naţională a concursului „Istorie şi
societate în dimensiune virtuală”, desfăşurată la Colegiul Naţional Gheorghe Lazăr din
Bucureşti, a obţinut un premiu special la secţiunea pagini web cu site-ul „Fundamentele gândirii
moderne europene”. Nu pot să nu-l amintesc aici pe elevul Lihet Ruben, care în anul 2005 a
obţinut un premiu similar la Sibiu şi azi lucrează pentru Oracle România. Poate realizaţi un
interviu şi cu dânsul. ( NR. Normal ca o
vom face deoarece Sighet Online si-a propus de la bun inceput sa scoata in evidenta valorile
sighetene ) 

  

Dani Godja: - In ce masura credeti ca exista riscul unei efervescente a miscarilor
extremiste de dreapta si de stanga in viitorul apropiat al Romaniei in actualul context
politic? 

  

Marius Voinaghi: - Toată lumea ştie că opţiunea electoratului în perioade de criză politică,
socială sau economică alunecă spre forme politice totalitare. Îngrijorător pentru mine nu este
orientarea tinerilor antisistem înspre dreapta, ceea ce reprezintă, până la urmă,
 
o caracteristică a vârstei şi un miraj (postdecembrist) al anilor 30 din secolul trecut – iată un bun
motiv pentru o masă rotundă - , ci procentul foarte ridicat al românilor ce acordă credit
comunismului, într-o formă sau alta. Până la urmă Neagu Djuvara are dreptate, avem nevoie de
70 de ani pentru ca flagelul roşu să devină istorie.

  

Dani Godja: - Neagu Djuvara spunea ca istoria ne e utila in masura in care ne invata ce
greseli sa nu repetam. Credeti ca romanii stiu sa invete din greseli ? 

  

Marius Voinaghi: - Cu regret trebuie să recunosc că nu - şi asta în condiţiile în care sunt un  opt
imist din fire. O bună parte a românilor nu îşi cunosc istoria, ca să nu mai vorbim de faptul că
există mai multe istorii, mai multe modalităţi de a scrie istoria.

  

Dani Godja: - Care sunt cărţile cele care v-au marcat anii adolescenţei? Dar cărţile care
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v-au marcat ultimii 5 ani? 

  

Marius Voinaghi: - În primii ani de liceu m-am delectat cu Jules Verne, Dumas-tatăl,
„fenomenul” Frank Herbert, pentru ca după treapta a doua, de dat aceasta   în
România postdecembristă, romanul secolului XX să constituie disciplină obligatorie de studiu la
proaspăt înfiinţata clasă de filologie-istorie. 

  

Nu sunt adeptul clasamentelor, dar m-au urmărit lucrările de specialitate ale lui Neagu Djuvara,
Lucian Boia şi Sorin Lavric, îngerii lui Andrei Pleşu, jurnalul de idei a lui Constantin Noica,
secretul lui Umberto Eco, personajele lui Haruki Murakami, Casa Verde a lui Mario Vargas
Llosa şi, de departe, acţiunea romanelor lui José Saramago. Ştiu, veţi zice că greşesc faţă de
Mihail Bulgakov,  García Márquez, Albert Camus, Mircea Eliade...

  

Dani Godja: - Care e ultima carte citită care v-a impresionat şi ce ne puteţi spune despre
ea?

  

Marius Voinaghi: - Ultima carte citită este romanul lui Orhan Pamuk, „Mă numesc Roşu“, care a
obţinut premiul Nobel pentru literatură în 2006. Un roman exotic, fascinant, cu o temă
asemănătoare cu cea din Numele tradafirului, ce prezintă un Istanbul la început de „Chestiune
Orientală”.

  

Dani Godja: - Ce aţi recomanda tinerilor care doresc să urmeze istoria? 

  

Marius Voinaghi: - Să nu renunţe la pasiune, să-şi ia doza de răbdare, să se înarmeze cu
puterea şi tăria de a discerne evenimentele şi procesele istorice -   şi atunci,
istoria îi va urma /.../ şi-i va răsplăti. 

  

Dani Godja: - Va multumesc pentru timpul acordat si va doresc mult succes in actiunile
ce vi le-ati propus. 
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Autor: Dani Godja

www.sighet-online.ro
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